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			1. KAPITOLA

			59 minút, ktoré zmenili Švédsko

			Posledný februárový piatok roku 1986 bol rušný, ako to už u zaneprázdnených premiérov býva. Na programe dňa boli ako osobné, tak aj pracovné stretnutia. Ochranka vyzdvihla Olofa Palmeho doma okolo pol deviatej. Odprevadili ho na tenis s Harrym Scheinom v Kráľovskej tenisovej hale, na čo sa zvyčajne tešil celý týždeň. Túto tradíciu udržiavali už niekoľko rokov. Potom sa zastavili v Strömovom butiku na rohu ulíc Sveavägen a Kungsgatan: Palme tam vrátil oblek, ktorý si kúpil deň predtým. Manželke Lisbeth sa totiž nepozdával.1

			Po vybavení niekoľkých straníckych záležitostí na úrade vlády ho čakala menej príjemná povinnosť: stretnutie s veľvyslancom Iraku ohľadom otázky bezpečnosti. To, čo sa na schôdzke dozvedel, ho znepokojilo: zdalo sa, že Irán získal prístup k protiraketovému systému Robot 70 od švédskeho Boforsu i napriek tomu, že na krajinu bolo uvalené zbraňové embargo.2

			Premiér vyzeral počas obeda s kolegami podráždený a mrzutý, no zdalo sa, že keď prišiel čas na rozhovor s časopisom Statsanställd, ktorý do nového čísla pripravoval reportáž, nálada sa mu zlepšila. Potom ho čakala káva u nórskeho veľvyslanca a následne ešte schôdzka s Margaretou Grapeovou, riaditeľkou Medzinárodného centra hnutia robotníkov. V programe mal ešte niekoľko rôznych povinností, no keď premiér prekročil prah svojho bytu na ulici Västerlånggatan 31 v štokholmskom Starom Meste, nemal na večer žiadne plány. Ochranku poslal domov ešte popoludní, čo nebolo nič nezvyčajné. Ochrana premiéra krajiny bola na jeho vlastné želanie obmedzená na minimum.

			Po krátkom dohadovaní sa so synom Mårtenom a s jeho priateľkou sa manželia rozhodli zájsť na neskoré predstavenie filmu Bratia Mozartovci. Premiérovi dokonca ponúkli vo filme drobnú úlohu, no odmietol. Palme s manželkou odišli z bytu krátko po pol deviatej večer. Rozhodli sa ísť metrom až na zastávku Rådmansgatan, neďaleko kina Grand.3

			Na nástupišti v Starom Meste na Palmeho akýsi podnapitý muž zahulákal „Čau, Palme!“ a Olof mu odzdravil. Na krok od premiéra Švédska sa mohol ocitnúť ktokoľvek. Jeden návštevník kina dokonca šiel celú cestu od zastávky Rådmansgatan až k pokladnici kina tak blízko Palmeovcov, že občas začul, o čom sa rozprávali. Ako mnohí ostatní sa čudoval, že po ochranke nebolo ani stopy.4

			Po tom, čo si manželia Palmeovci vyzdvihli lístky, postávali na ulici pred vchodom spolu so synom a jeho snúbenicou. Mårten si nevšimol, že film sa mal začať až o 21.15, takže museli ešte štvrťhodinku počkať. Ostatní návštevníci kina do seba postrkovali: „Aha, veď je to Palme!“5

			Vnútri sály videli niekoľko ľudí, ktorých Palme osobne poznal, a kývli mu na pozdrav. Predseda Konfederácie zamestnancov, Björn Rosengren s manželkou Agnetou mali miesta hneď za Palmeovcami, takže sa pred začiatkom reklamného pásma stihli trochu porozprávať o práci, až kým ich Lisbeth neupozornila, aby stíchli.

			Chvíľu pred koncom Bratov Mozartovcov sa v Grande skončil sovietsky film Choď a pozeraj sa. Krátko po jedenástej vyšli z predstavenia tohto filmu do foyeru kina dve kamarátky, Margareta Storhöková a Anneli Korhonenová. Zatiaľ čo si Anneli odskočila na toaletu, Margareta čakala pred vchodom. Vtedy si všimla, že cez sklenené dvere kina dovnútra uprene hľadí akýsi muž.6

			Po návšteve toalety spozorovala zízajúceho muža aj Anneli a keď dievčatá vychádzali z kina, mali obe pocit, že ich sleduje „nervóznym a úzkostlivým“ pohľadom. Muž zostal stáť pred kinom. Zdalo sa, akoby na niekoho čakal.

			Pre Margaretu a Anneli bol 28. február 1986 úplne obyčajným dňom. Prečo by prisudzovali nejakú väčšiu váhu tomu, čo sa okolo nich v ten deň dialo? Naše zmysly neustále zaplavujú nové dojmy. To, čo pre nás nie je podstatné, vyraďujeme viac menej okamžite, inak by sa naše mozgy preťažili.

			Všimli si ho preto, lebo sa odchyľoval od očakávaného vzorca správania. No ako vyzeral? Rozpamätať sa na niečo také nie je, prirodzene, jednoduché. Keď Margaretu Storhökovú o niekoľko dní požiadali, aby muža spred kina opísala, povedala, že to bol severoeurópsky typ, vysoký asi 175 centimetrov, s modrými očami a svetlými vlasmi. Podľa nej mal na sebe polodlhú, svetlomodrú bundu a tmavomodré nohavice.7 Jednoducho obyčajný muž v stredných rokoch, odhliadnuc od dvoch drobných zvláštností: podľa Margarety mal na sebe aj „veľké okuliare so svetlým alebo veľkým rámom“ a „svetlohnedú čiapku s odklopenými chránidlami na uši“.8

			Viacero návštevníkov kina si v blízkosti Grandu všimlo postávať akéhosi človeka. Jedným z nich bol aj Lars Knubb. Spozoroval muža v tmavom oblečení a „športovej čiapke so šiltom“. Muž stál naľavo od vchodu a nepôsobil dojmom, že by sa chystal do kina. Vyzeral ako zmiešanina televíznej postavy Marveho Fleksnesa a herca Björna Gustafssona. Pôsobil komicky, zhrnul svoje pozorovanie Knubb.9

			Niekoľko minút po pozorovaní Margarety Storhökovej a Anneli Korhonenovej, sedem minút po jedenástej, sa predstavenie Bratia Mozartovci skončilo. Palme s manželkou sa ešte chvíľu zdržali v sále a potom sa vybrali do foyeru. Tam Olofa na chvíľku zastavilo akési dievča žiadajúce „viac peňazí na kultúru“. Rosengrenovci medzi sebou diskutovali, či Lisbeth a Olofovi neponúknu odvoz domov, no nakoniec to nechali tak.

			Vonku na ulici ešte Olof a Mårten s partnerkami chvíľku postávali pred kníhkupectvom sídla Zväzu vzdelávania neďaleko kina. Rozprávali sa o ďalších plánoch na večer. O štvrť na dvanásť sa dvojice rozlúčili a Lisbeth s Olofom sa vydali domov smerom k Starému Mestu. Vtedy si Mårten všimol akéhosi muža uprene hľadiaceho do výkladu obchodu s nábytkom vedľa kníhkupectva. Mårten muža odhadol asi na štyridsať rokov, približne 180 centimetrov, silnejšej postavy. Na sebe mal dlhú modrú prešívanú bundu, „čiapku so šiltom a pravdepodobne aj okuliare s oceľovým rámom“.10

			V tom čase už manželia Palmeovci kráčali smerom na juh. Po niekoľkých metroch sa chcela Lisbeth pozrieť do výkladu obchodu na druhej strane, a tak prešli krížom k východnému chodníku ulice Sveavägen, ktorému dominovala veľká budova poisťovne Skandia.

			Tu sa pohybovalo oveľa menej ľudí. Manželia sa na chvíľu zastavili pred módnym butikom Sari a potom pokračovali smerom domov. Olof kráčal popri fasáde, Lisbeth sa ho držala za rameno.

			Zároveň sa v budove Skandie k vstupným dverám náhlil grafik Stig Engström. Mal toho v práci ako vždy veľa, ako by sám povedal, a musel sa v kancelárii zdržať dlhšie. Tentokrát potreboval niečo dokončiť pred plánovanou týždennou lyžovačkou v Idre. Na sebe mal tmavý trištvrťový kabát, tmavé nohavice, poltopánky a čiapku so šiltom a s ušami a zapínaním na temene hlavy. Na zápästí sa mu hojdala malá taška z hnedej kože.

			Stig Engström dorazil k automatickým dverám recepcie a do čítačky strčil prístupovú kartu. Hodiny ukazovali 23.19. Vo vstupnej hale sedeli dvaja zamestnanci vrátnice. Jedného z nich Engström celkom dobre poznal. Ako zvyčajne si s nimi vymenil pár slov a ponáhľal sa von. Obaja zamestnanci pozorovali, ako mohutný Engström vykročil vchodovými dverami na ulici Sveavägen 44 na chodník a zmizol v tme.11

			V tejto chvíli boli Stig Engström a manželia Palmeovci na východnej strane chodníka Sveavägen takmer sami.

			Na južnom konci, tam, kde Sveavägen križuje ulica Tunnelgatan, stál konštruktér Anders Björkman. Po oslave s kolegami z Bofors Aerotronics rozdýchaval pred cestou domov mierne alkoholové opojenie.12

			Björkmana na ulici minul kuchár Nicolla Fauzzi, náhliaci sa smerom na sever. Po večernej zmene bol trochu unavený. Keď prešiel popri vchode Skandie, s prekvapením si všimol, že oproti nemu kráča Palme s manželkou. Prešiel popri nich „bez pozdravu“ a všimol si, že na chodníku neboli sami. Päť až desať metrov za premiérom a jeho ženou kráčal nejaký muž. „To bude určite ochranka,“ napadlo Fauzzimu ako prvé, no potom si to rozmyslel. Muž sa pohyboval nemotorne, takmer kríval a na ochrankára sa zdal príliš starý. Fauzzi si spomína, že muž mal na sebe modrú športovú bundu do polovice stehien. Inak nad jeho vzhľadom viac nepremýšľal.13

			Okrem manželov Palmeovcov a muža idúceho za nimi sa o 23.21 v blízkosti križovatky Sveavägen a Tunnelgatan nachádzalo ďalších 22 osôb. Zamestnanec Boforsu Anders Björkman stál takmer na rohu ulice a archivár Lars Jeppsson vracajúci sa z večierka si práve šiel odskočiť za unimobunku na ulici Tunnelgatan. Ostatní ľudia sa nachádzali buď na druhej strane Sveavägen, alebo v autách, ktoré práve na križovatke čakali na zelenú. Aj pre nich bol zatiaľ 28. február 1986 úplne obyčajným dňom. Odhliadnuc od Nicollu Fauzziho, ktorý už stihol dôjsť na severný koniec Skandie, nikto netušil, že v ich blízkosti sa nachádza premiér.

			Anders Björkman si všimol tri osoby. Myslel si, že ide o dve ženy a jedného muža. Zdalo sa mu, že kráčajú spolu a že sa navzájom poznajú. Björkman bol od nich vzdialený asi tri metre, keď muž z trojice bez varovania dvakrát, pár sekúnd po sebe, vystrelil. Znelo to takmer ako delobuchy alebo praskot výfuku auta, skonštatovalo neskôr viacero očitých svedkov.

			Olof Palme sa v momente zvalil tvárou na zem, akoby úplne stratil kontrolu nad vlastným telom. Páchateľ sa rozbehol a zmizol v prítmí ulice Tunnelgatan. Ostatní svedkovia si takmer nestačili uvedomiť, čo sa deje.

			Ich pozornosť sa upriamila na tri osoby na križovatke až po tom, ako začuli výstrely. Pre vzdialených očitých svedkov na ulici i tých, čo sedeli v autách na Sveavägen, scéna pôsobila skôr ako nebezpečná opilecká roztržka, pri ktorej sa menší z mužov bezvládne zvalil na zem. Ďalším svedkom sa zdalo, že páchateľ si na kráčajúci pár počkal na rohu, prikradol sa k nemu zozadu a potom dvakrát vystrelil. Iní mali pocit, že si manželia s páchateľom vymenili pár slov, na čo ten vzápätí úplne znenazdajky vytiahol zbraň.

			Výstrely padli v tej istej chvíli, ako semafor pre vozidlá idúce smerom na sever a na juh prešiel na zelenú, a tak mohli autá, ktoré práve zastavili na červenú, rýchlo zaparkovať pri širokom chodníku vedľa postreleného. V priebehu niekoľkých sekúnd sa tu takto za sebou zoradili tri vozidlá.

			Úplne najbližšie zaparkoval taxikár Hans Johansson so svojím bielym mercedesom. Spojil sa s taxislužbou Solna taxi a operátora poprosil, aby zavolal záchranku. Potom v aute čakal na odpoveď. 

			Po celý čas nespúšťal oči z páchateľa, ktorý sa rozbehol popri stene Skandie a unimobunkách, umiestnených o pár metrov ďalej na ulici Tunnelgatan. Páchateľ sa otočil, aby sa uistil, že ho nik neprenasleduje, no Johansson mu do tváre nevidel.14

			Zároveň sa k postrelenému na chodníku ponáhľal pasažier taxíka Stefan Glantz a len o niekoľko sekúnd skôr mu prišli na pomoc aj tínedžerky Anna Hageová a Karin Johanssonová, ktoré na chodníku vysadilo auto.15 16 17

			Pred taxíkom zaparkovala dodávka chevroletu, ktorej šofér Leif Ljungqvist autotelefónom vytočil 90 000, no v rozrušení si pomýlil číslo.18

			Tretím z áut bolo BMW, ktorého vlastník, Jan-Åke Svensson, si všimol bradatého Andersa Björkmana v modrej prešívanej bunde a čiapke, ako vystrašene vykukuje od vchodu obchodu Dekorima, na rohu Sveavägen a Tunnelgatan. Svensson si myslel, že Björkman by mohol byť dôležitým svedkom, a keď sa mu zdalo, že sa dotyčný chystá z miesta odísť, vystúpil z auta, aby očitého svedka zastavil.19

			Ljungqvistovi sa medzitým podarilo spojiť so záchrankou a vysúkal zo seba: „Na Sveavägen sa stala vražda.“
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			Rekonštrukcia Fauzziho stretnutia s Palmeovcami pred obchodom s darčekovými predmetmi La Carterie.

			[image: ]

			Poloha muža, ktorého si Fauzzi všimol za Palmeovcami.

			„Spojím vás s políciou,“ odvetil operátor.

			„Zastrelili ho,“ pokračoval Ljungqvist a jeho pasažier Jan Andersson doplnil: „Myslím, že padol len jeden výstrel.“20

			V pozadí bolo počuť, ako sa Jan-Åke Svensson snaží komunikovať s Björkmanom: „Predsa ste to museli vidieť!“21

			Keď sa operátorovi nedarilo telefonát prepojiť na políciu, prestalo to Leifa Ljungqvista baviť a zavesil. Ako prvý sa na políciu dovolal taxikár Anders Delsborn, a to prostredníctvom spojovateľky taxislužby Järfälla Taxi. Aj on zastal na červenú. Potom zabočil na okraj chodníka na druhej strane Sveavägen. Tam skasíroval a vypustil pasažierov a hneď sa ponáhľal na miesto činu.22

			Lars Jeppsson začul výstrely spoza unimobuniek na Tunnelgatan. O niekoľko sekúnd neskôr zbadal akéhosi muža náhliaceho sa ku schodom vedúcim k návršiu Brunkeberg. Keď neznámy vybehol do polovice dlhých schodov, Jeppsson sa odvážil vyjsť zo skrýše a vykuknúť smerom ku križovatke, odkiaľ predtým zazneli výstrely. Tam zbadal štyri až päť osôb skláňajúcich sa nad človekom ležiacim na zemi.

			Jeppsson rýchlo pochopil, čo sa deje, a otočil sa za páchateľom, ktorý bol už v tej chvíli na vrchu schodov. V tom sa muž otočil. Jeppssonovi sa zdalo, že ho spozoroval, a preto podišiel nabok, aby sa skryl za lešením. Muž potom zmizol. Jeppsson váhal, či sa za ním rozbehnúť.23

			Yvonne Nieminenová a Ahmed Zahir vraha s veľkou pravdepodobnosťou videli ako poslední. Cestou domov sa zastavili pri schodoch na ulici David Bagares gata, keď zrazu na opačnej strane ulice prebehol akýsi muž.24 25

			To, že existoval dobrý dôvod zapamätať si dotyčného muža, vtedy, samozrejme, nevedeli; hore na návrší výstrely počuť nebolo a pre Nieminenovú a Zahira to bol dovtedy úplne normálny večer. No bežiaci muž aj tak ich pozornosť niečím upútal: jednak svojím náhlivým krokom, jednak tým, ako sa niekoľkokrát obzrel cez plece a zároveň narábal s niečím v taške tmavej farby na zápästí. Nieminenová si spomína, že muž mal na sebe rozopnutý kabát po kolená, ktorý mu pri behu vial, tmavé nohavice a pod kabátom tmavý sveter. Bol podsaditej či silnejšej postavy, vysoký asi 175 až 178 centimetrov, vo veku približne 35 až 45 rokov. Nebežal veľmi rýchlo a niekoľkokrát sa pritom pošmykol na topiacom sa snehu. Zdalo sa, že sa mu nebeží ľahko, možno kvôli „zlej kondícii, alebo nejakým iným ťažkostiam“.

			Nieminenová a Zahir šli ďalej po tej istej strane ulice. Pri schodisku natrafili na Larsa Jeppssona, ktorý nazbieral odvahu a vydal sa prenasledovať páchateľa.

			Kým spolu prehodili pár slov, vrah sa stihol stratiť v uliciach Štokholmu.

			Zatiaľ čo Anna Hageová a Stefan Glantz postrelenému poskytovali na mieste činu prvú pomoc, okolo sa zhromaždili znepokojení okoloidúci. Akási rozrušená žena sa v šoku snažila Hageovú odsotiť, chcela, aby počkali na lekárov. Prvými policajtmi na mieste boli poručík Gösta Söderström a jeho kolega Ingvar Windén, ktorí dorazili približne dve a pol minúty po vražde.

			„Na mieste činu sa nachádzalo približne desať osôb,“ vypovedal neskôr Söderström. „Zhromaždili sa okolo muža ležiaceho na chrbte vo veľkej kaluži krvi. Postrelený mal meravý pohľad a tvár aj oblečenie bolo celé od krvi.“26

			O chvíľu na miesto dorazila aj policajná dodávka zo södermalmského obvodu. Päť policajtov dostalo od Göstu Söderströma rozkaz páchateľa prenasledovať. Taxikár Hans Johansson vyšiel policajtom naproti a vzrušene vykríkol: „Bežal tamto!“ a ukazoval smerom k Tunnelgatan. Johansson mal pocit, že policajti reagujú príliš pomaly: „A tu sa ich veliteľ namiesto prenasledovania rozhodol vypočúvať svedkov a páchateľ zatiaľ získal ďalší dvadsaťsekundový náskok.“

			Poručík Söderström sa snažil upokojiť ženu, ktorá „hystericky pobehovala na mieste činu“. „Vyzerala zúfalo, bola v koncoch. Kričala: ‚Prosím vás, zachráňte mi muža!‘ To bolo jediné, čomu som v jej zmätenej reči porozumel.“

			Snahy o poskytnutie prvej pomoci pokračovali. Anna Hageová robila masáž srdca, Stefan Glantz sa postrelenému snažil podávať umelé dýchanie. Bolo to namáhavé, lebo obeti z úst a nosa tiekla prúdom krv. Anne Hageovej sa kolená šmýkali v kaluži krvi, ktorá sa na zľadovatenom chodníku stále zväčšovala. Pri pohľade na všetku tú krv a pokusy o oživenie sa jeden zo svedkov pri výklade obchodu Dekorima povracal. V tej chvíli na miesto dorazila prvá sanitka.

			Gösta Söderström sa znovu snažil rozprávať s kričiacou ženou. Vzal ju za rameno a pokúsil sa ju posadiť do policajného auta, ale vymkla sa mu z rúk. Zareagovala až na tretí pokus a v zúrivosti a šoku na Söderströma skríkla: „Ste normálny? Nevidíte, kto som? Ja som Lisbeth Palmeová a tamto leží Olof!“

			Policajt neveril vlastným ušiam. Ešte raz skontroloval zakrvavenú obeť a až po chvíli v nej spoznal premiéra, a to podľa „veľkého zahnutého nosa“.

			Tých pár svedkov si až teraz uvedomilo identitu postreleného. Pomaly im dochádzalo, čo sa na chodníku odohráva.

			Až teraz, približne šesť minút po tom, čo zazneli výstrely, upovedomil Gösta Söderström veliteľstvo: „Obeť je navlas podobná premiérovi.“ Musel to niekoľkokrát zopakovať a sám sa snažil pochopiť neuveriteľné.

			Olofa Palmeho naložili do sanitky a spolu s Lisbeth odviezli do nemocnice Sabbatsberg. Rozrušený šofér záchranky omylom zvolil nesprávnu cestu, a tak sa prevoz o niečo oneskoril. Nakoniec to však aj tak nezavážilo: predseda vlády bol mŕtvy, už keď čelom narazil na asfalt chodníka.

			Lars Jeppsson sa ďalej náhlil ulicou David Bagares gata, kde minul policajné auto. Človek, ktorého prenasledoval, zmizol kdesi za stavebným lešením. Jeppsson potom vyhľadal hliadku a opísal im páchateľa v tmavomodrej prešívanej bunde a s čiapkou so šiltom. Policajt skonštatoval, že opis je dosť vágny, no nahlásil ho.27

			Pred odchodom domov ho ešte ďalší policajt priviedol k policajnej dodávke na mieste činu a snažil sa z neho dostať viac informácií.

			Anna Hageová a Stefan Glantz sa snažili pozbierať a upraviť. „Nejaký policajt nám dal rolku gázy, aby sme sa utreli a snehom si zmyli krv,“ uviedol neskôr Stefan Glantz. Potom sa stalo čosi zvláštne. Zatiaľ čo Anna Hageová išla na výsluch, Stefan Glantz z miesta činu odišiel bez toho, aby ho niekto vypočul. Dokonca ani netušil, že človek, ktorému sa snažil zachrániť život, bol Olof Palme. Súvislosti pochopil, až keď si nasledujúce ráno prečítal noviny.28

			Teraz už na miesto dorazilo aj pár fotografov. Ich prvé snímky zachytávajú policajtov nasadzujúcich okolo miesta činu pásky, ako sa snažia zatlačiť späť zvedavcov. Zhromaždenie sa zväčšilo asi na dvadsať ľudí a v prvých momentoch prázdnoty sa po tvárach prizerajúcich sa i policajtov začínali kotúľať slzy.
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			Pátranie po páchateľovi pokračovalo, no policajti veľa stôp nemali. Svedkovia na mieste činu hovorili o tmavomodrej bunde, doplnenej o čiapku so šiltom, ktorú si všimol Lars Jeppsson. Taxikár Anders Delsborn na druhej strane povedal, že páchateľom bol starší muž v dlhom kabáte a v čiapke s klopami na uši. Oba opisy páchateľa nahlásili všetkým hliadkam.

			Policajti, čo sa za páchateľom rozbehli na návršie Brunkeberg, nenatrafili na žiadneho podozrivého. Namiesto toho zastavovali okoloidúcich a pýtali sa, či si niečo nevšimli. K pátraniu sa pridala ešte asi desiatka hliadok.

			Keď na miesto činu dorazili poručíci Christian Dalsgaard a Lars Christiansson, opýtali sa kolegu Göstu Söderströma, či potrebuje pomoc. Ten odvetil, že má situáciu pod kontrolou. Namiesto toho sa dohodli, že Christiansson pôjde do nemocnice Sabbatsberg a pokúsi sa od Lisbeth Palmeovej získať podrobnejšie svedectvo.

			Radista v spojovacej centrále policajného riaditeľstva zaistil psovoda, ktorý však na mieste činu skonštatoval, že pes stopu zachytiť nedokáže, keďže bolo okolie kontaminované pachmi množstva okolostojacich.29

			Asi len päťdesiat metrov od miesta činu vtrhol hlavným vchodom do budovy Skandie päťdesiatdvaročný muž, oblečený v tmavom trojštvrťovom kabáte a čiapke so šiltom na zapínanie. Stig Engström sa asi o dvadsať minút po odchode z práce vrátil. Zmätení zamestnanci vrátnice ho vpustili dnu, netušiac o dramatickej streľbe, ktorá sa odohrala neďaleko.
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			Vrah sa rozbehol hore schodmi naľavo od unimobuniek.

			Engström bol v šoku a nedokázal súvisle hovoriť. „Postrelili tam nejakého muža, vraj je to Olof Palme,“ vyhŕkol ako prvé. Vrátnici nerozumeli, o čom hovorí. Najprv to pochopili tak, že Engström bol pri Palmem a pomáhal ho obrátiť na chrbát, no na oblečení si nevšimli žiadnu krv. Keď sa Engström trochu upokojil, povedal, že k postrelenému prišiel až neskôr. Tvrdil, že policajtom poskytol svedectvo, no nespomenul nič o tom, že by páchateľa videl.

			Po chvíli zavolal manželke a oznámil jej, že príde neskôr, pretože sa domov do Täby bude musieť vrátiť nočným autobusom. Bol však natoľko fyzicky vyčerpaný, až sa jeden zo zamestnancov vrátnice ponúkol, že mu zavolá taxík. Engström jednoducho pôsobil dojmom, že na autobus nedôjde: „Bol vo veľkom šoku.“ Engström potom na chvíľu zmizol v útrobách budovy, aby si, podľa vlastných slov, dal kávu.
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			Schodisko z perspektívy páchateľa.
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			Miesto činu z pohľadu páchateľa v momente, keď sa na vrchole schodiska otočil.

			Vrátnici zareagovali najmä na to, ako Engström nemohol uveriť, že postreleným je Palme, lebo jeho telo na chodníku „vyzeralo také drobné“. Tieto slová zneli, na rozdiel od všetkého, čo im povedal, kým sa asi o desať minút nevydal domov, spontánne a autenticky.30

			V nemocnici Sabbatsberg pokračovali snahy o oživenie premiéra. Lekári mu na posledný pokus otvorili hrudný kôš a urobili priamu masáž srdca.31

			Vo vedľajšej miestnosti čakala Lisbeth Palmeová v spoločnosti sestričky. Niečo ju pálilo na chrbte a sestrička zistila, že Lisbeth len o pár centimetrov unikla smrti: jeden z výstrelov prešiel kabátom a na chrbte zanechal škrabanec.32

			Premiéra Švédska vyhlásili za mŕtveho šesť minút po polnoci, menej ako hodinu po tom, čo sa v Grande skončilo predstavenie filmu Bratia Mozartovci. Lisbeth Palmeová zavolala synom Mårtenovi a Joakimovi. Sestrička ju počula hovoriť, že to, čoho sa už dlho obávali, sa stalo skutočnosťou.

		

	
		
			2. KAPITOLA

			Intenzívna sobota

			Niekoľko minút po polnoci odišiel poručík Gösta Söderström z miesta činu a vydal sa na kriminálku spísať zápisnicu s niekoľkými očitými svedkami.

			Tam už na výsluch čakal aj taxikár Anders Delsborn spolu s Annou Hageovou a Karin Johanssonovou. Keď kamarátky medzi sebou začali diskutovať, čoho sa vlastne stali svedkami, Delsborn ich upozornil, aby sa o tom nebavili – ich svedecká výpoveď by mala byť čo najmenej ovplyvnená dojmami druhých.33

			Na výsluchu Anna Hageová a Karin Johanssonová nemali veľa čo povedať. Kým nepadli výstrely, sústredili sa na iné veci, a potom upriamili pozornosť hlavne na obeť. Johanssonová páchateľa nevidela vôbec, zatiaľ čo Hageová si stihla všimnúť len to, že išlo o „tmavšieho muža v stredných rokoch, ktorý mal na sebe trojštvrťový kabát alebo plášť.“

			Anders Delsborn uviedol, že čakal na zelenú, pričom mu pohľad skĺzol na chodník. Tam, na križovatke, zbadal tri osoby – pár a muža otočeného chrbtom k fasáde domu. Zdalo sa mu, že trojica sa zhovára a zároveň, ako naskočila zelená, začul dva výstrely. Delsborn si všimol dym posledného výstrelu i to, že páchateľ držal zbraň v pravej ruke. „Zbraň mala nezvyčajne dlhú hlaveň ako kolt.“ Muž bol podľa neho vysoký 180 až 185 centimetrov a na sebe mal „sivý pánsky klobúk“ a „sivočierny vlnený kabát“. Pri úteku nebežal „svižne ako mladý človek, ale o niečo pomalšie“.

			Na polícii teraz panoval takzvaný uniformovaný chaos. Vysokopostavení šéfovia mali voľno alebo sa práve zúčastňovali na rôznych spoločenských udalostiach. Zástupca policajného riaditeľa Gösta Welander, ktorý bol v tú noc najvyšším prítomným veliteľom, dokonca na niekoľko hodín odišiel zo spojovacej centrály, aby osobne informoval úrad vlády.34 35

			Veľa opatrení prebehlo podľa predpisov, no pochybení bolo mnoho. Jedným z dôvodov, prečo pátranie v prvých hodinách zaostávalo, bolo to, že vedenie polície neupovedomilo najskúsenejšieho vyšetrovateľa, Arneho Irvella, zástupcu riaditeľa na oddelení násilnej kriminality a vedúceho pátrania Štátnej komisie pre vyšetrovanie vrážd. Chceli mu údajne dopriať spánok, keďže nastávajúci deň bude musieť zapojiť všetky svoje sily.36

			Prvá obhliadka miesta činu sa začala okolo jednej hodiny ráno. Nebola to jednoduchá úloha. Miesto bolo opáskované len minimálne a prítomní ľudia všetky prípadné stopy v snehu postúpali. Kriminalistickí technici baterkami hľadali nábojnice, náboje a stopy po guľkách na fasádach, no pri prvej obhliadke nič nenašli. Obhliadku o niečo vyše hodiny prerušil šéf oddelenia kriminalistickej techniky Wincent Lange.37

			Štátny tajomník Ulf Dahlsten obvolal z úradu vlády všetkých dostupných ministrov. Päť z nich sa zúčastnilo na prvej schôdzi, na ktorej dovtedajší podpredseda vlády Ingvar Carlsson prevzal post premiéra. Vzápätí všetci spoločne odišli do nemocnice Sabbatsberg.38

			V nemocnici vypočuli Lisbeth Palmeovú policajti Åke Rimborn a Lars Christiansson. Lisbeth dala Rimbornovi opis dvoch osôb, ktoré si všimla v blízkosti ich bytu v Starom Meste. Premýšľala, či by mohli mať niečo spoločné s vraždou. O druhej ráno vyhlásili celoštátne pátranie po dvoch tmavovlasých mužoch, údajných členoch teroristickej organizácie Ustašovcov, ktorí mali byť prítomní na mieste činu. Údaje o dvoch páchateľoch polícia dementovala už v sobotu na obed.39

			Christianssonovi Lisbeth páchateľa opísala ako „muža vysokej, mohutnej postavy s tmavými vlasmi v krátkej alebo trištvrťovej modrej alebo tmavomodrej prešívanej bunde“. Christiansson si poznamenal: „Pani Palmeová bola v silnom šoku a viac podrobností uviesť nedokázala.“

			Len niečo vyše hodiny po rozlúčke s matkou a otcom pred Grandom, dorazil do nemocnice aj Mårten Palme s priateľkou.

			Rodina Palmeovcov sa krátko po druhej ráno vydala domov do bytu na ulici Västerlånggatan. V noci si Mårten Palme spomenul na muža stojaceho v blízkosti rodičov krátko pred tým, ako sa spolu rozlúčili. Mal asi štyridsať rokov, vysoký bol približne 180 centimetrov, silnej postavy. Mårten to polícii okamžite nahlásil. „Mal na sebe dlhú, modrú prešívanú bundu, siahala mu skoro ku členkom. Na hlave mal nasadenú čiapku so zapínaním na šilte. Šiel mierne predklonený, možno preto, že mal obe ruky vo vreckách bundy, alebo preto, že pod bundou niečo držal. Pôsobil neuhladeným, no nie otrhaným dojmom.“ Mårten dodal, že muž mal pravdepodobne aj okuliare s kovovým rámom.40

			Lisbeth potom vypočuli ešte raz, tentokrát doma, v prítomnosti syna Mårtena a štátneho tajomníka Ulfa Dahlstena. Na žiadosť Lisbeth sa ani toto, ani žiadne nasledujúce vypočúvanie nenahrávalo.

			Páchateľa videla, keď bežal z miesta činu. Jej opis bol chabý: „Na chvíľu zastal a otočil sa, potom pokračoval v úteku.“ Nikoho iného si nevšimla. Pani Palmeová muža odhadla na 40 rokov, asi 180 centimetrov, ‚kompaktnej‘ stavby tela s krátkym krkom. „Bol síce tmavší, no nepôsobil južansky, vlasy mal skôr hnedé. Mal oblečenú modrú, hrubú, prešívanú bundu siahajúcu pod pás a tmavé, pravdepodobne sivé nohavice.“ Lisbeth sa tiež zdalo, že bunda bola staršieho strihu, „aké sa už vo Švédsku veľmi nenosia“.41

			Okolo šiestej sa na policajnú stanicu v zúrivosti prirútil vedúci pátrania Štátnej komisie pre vyšetrovanie vrážd Arne Irvell. O vražde si prečítal ráno v novinách a teraz kolegov zjazdil, že ho v noci nezobudili. Od vraždy už ubehlo mnoho drahocenných hodín. Irvell ako prvé nariadil zaistiť viac personálu a ľudí na linke pre podnety verejnosti, ako sa podľa predpisov pri podobných prípadoch vyžadovalo.

			A prvý záblesk v tme prišiel onedlho. Okolo pol siedmej ráno našiel náhodný chodec na západnom chodníku Sveavägen guľku.

			Obhliadka miesta činu sa začala nanovo. V sobotu doobeda ručne pozametali východný chodník Sveavägen a na mieste použili aj detektor kovov. Neskôr celú ulicu vrátane cesty pozametal stroj. Spolu sa nazbieralo dvadsaťpäť plastových vriec materiálu, ktorý bolo treba prehľadať. Stroj navyše zozbieral ešte ďalší meter kubický snehu, ľadu a piesku.

			Nočný chaos postupne prešiel do systematickej policajnej práce. Krajský policajný riaditeľ Hans Holmér sa rozhodol zrušiť plánovanú cestu na bežkárske preteky v Dalarne a vrátil sa do Štokholmu. Cestou do hlavného mesta mal dosť času zamyslieť sa nad možnými motívmi. Už tu sa ako možní páchatelia objavujú teroristi kurdskej organizácie PKK.

			Holmér dorazil okolo jedenástej a oboznámil sa s aktuálnou situáciou. Sebavedomo prevzal vedenie pátrania a už o dvanástej na obed zvolal prvú tlačovú konferenciu. Tam novinárov informoval o približnom čase vraždy, opísal vzhľad páchateľa i jeho únikovú cestu z miesta činu: „Páchateľ je vo veku asi 30 až 45 rokov, má tmavé vlasy a je vysoký asi 175 až 180 centimetrov. Na sebe mal modrú prešívanú bundu, tmavé nohavice a čiapku so šiltom s ušami založenými po stranách.“42

			Sobota 1. marca bola bohatá na udalosti aj pre Stiga Engströma. Keď nad upraveným rodinným domom na ulici Lahällsvägen 64 na predmestí Täby vyšlo v ten deň slnko, zašiel Stig do schránky po ranné noviny. Cestou stretol suseda, ktorý sa o vražde dočítal v novinách. Stig mu povedal, že pracoval do noci. Cestou domov začul výstrel a bol jedným z prvých na mieste činu. O udalosti však viac nepovedal. Bolo mu zima a susedia mali na dlhší rozhovor ešte času dosť.43

			Vo svojich obľúbených novinách Svenska Dagbladet si Stig Engström, sympatizant pravicovej strany Umiernených, mohol prečítať o všetkom, čo bolo zatiaľ o nočnej vražde známe. Informácie boli zmätené, v tlači sa okrem iného písalo, že Palmemu strelili do hrude a že páchatelia mohli byť dvaja. Písalo sa aj to, že ako prvé boli pri postrelenom premiérovi dve dievčatá a polícia pátra po mužovi v „dlhom tmavom obleku a v čiapke alebo šiltovke“.

			Stig Engström sa rozhodol kontaktovať Svenska Dagbladet a vysvetliť im, že aj on bol na mieste činu medzi prvými. Denník vyslal do Täby tím reportérov.

			Engströma odfotili pri kuchynskom stole. Na sebe mal tepláky a tmavé tričko, v rukách držal sobotňajšie vydanie novín. Reportérovi povedal, že keď padli výstrely, nachádzal sa asi dvadsať metrov za Palmeovcami. Samotné výstrely nevidel, ale keď zdvihol hlavu, zbadal na chodníku ležať muža so zavretými očami. Z nosa a úst mu prúdom tiekla krv. Keďže hrozilo, že by sa krv mohla zraziť, obrátil premiéra za pomoci Anny Hageovej do stabilizovanej polohy.

			Doobeda zavolal Stig aj kolegovi z branže, ktorý manželom na týždeň požičal horskú chatku v Idre. Mali tam ísť už v ten deň, no Stig mu vysvetlil, že prídu neskôr, lebo musí ísť na výsluch „kvôli tej vražde Palmeho“, pretože bol v tom čase na mieste činu.44

			Okolo dvanástej zavolal Engström kolegovi Ronaldovi Bergströmovi, ktorý bol zodpovedný za hlavný vchod do budovy Skandia. Bergström sa práve chystal na tenis. Stig mu povedal, ako sa v piatok večer zdržal v kancelárii a úplnou náhodou sa stal svedkom vražednej drámy. Tvrdil, že mu je polícia aj novinári v pätách, a preto potrebuje vedieť, kedy presne podľa čítačky pri vchode vyšiel z budovy. Bergström sľúbil, že sa na to pozrie, a opýtal sa, či má o čase odchodu upovedomiť priamo políciu. Stig to však chcel urobiť sám, no nevysvetlil prečo. „Nezdal sa úplne v šoku, ale asi ho to dosť vzalo,“ spomínal neskôr Bergström.

			Engström mu povedal, že najprv považoval prvý výstrel za nejaký zvuk pochádzajúci z dopravy. Potom sa pri Palmem ocitol ako jeden z prvých. Premiér ležal na chrbte a z úst mu tiekla krv. Sám ho pomohol obrátiť do stabilizovanej polohy, no v tom momente si ešte neuvedomoval, o koho ide. Pochopil to, až keď ho na to upozornilo akési dievča. Vtom si tiež uvedomil, že „babka“, ktorá na ulici zmätene mávala na okoloidúce autá, sa podobala na Lisbeth Palmeovú.

			Potom sa rozlúčili a Roland Bergström šiel hrať tenis. Sľúbil, že sa na čas odchodu pozrie ešte v ten deň.45

			Engström nemal čas na túto informáciu čakať. Po tlačovke, ktorú Hans Holmér zvolal na poludnie, bolo jasné, že polícia hľadá samostatného páchateľa a jeho relatívne vágny opis doplnil o jeden závažný detail: čiapku so šiltom a s vyhrnutými okrajmi.

			Len o pár minút neskôr, o 12.20 zavolal Stig Engström na horúcu policajnú linku. Policajtovi na druhom konci Alimu Lindholmovi chcel povedať niečo dôležité. Údajne si na mieste činu všimol podozrivú osobu a opis páchateľa, ktorý sa objavil v médiách, vlastne sedel na neho samého a nie na vraha. Lindholm do správy s názvom Pozorovanie podozrivej osoby naťukal pár krátkych, no do budúcna dôležitých riadkov.

			Engström začal priebeh udalostí opisovať rovnako ako v rozhovore s Rolandom Bergströmom: údajne začul nejaký praskot z výfuku auta, no cestou k mužovi na chodníku sa niečo stalo. „Keď prechádzal popri Tunnelgatan, všimol si unimobunky a osvetlenú stenu priľahlého domu. Stál pri nej muž vo veku asi dvadsať rokov, oblečenú mal tmavomodrú prešívanú bundu. Keď Engström došiel až k Lisbeth, povedala mu, že páchateľ mal na sebe presne to isté.“ Engström teraz teda tvrdil jednak, že si všimol muža, ktorý by mohol byť páchateľom, jednak, že sa bavil s Lisbeth Palmeovou. Na záver k svojej verzii priebehu udalostí pridal ešte jeden detail: „Engström sa na to rozbehol za policajtmi, ktorí sa po Tunnelgatan pustili za páchateľom. Nedostihol ich a vrátil sa späť. Mal pocit, že opis páchateľa v tmavom kabáte, ktorý zanechali ostatní svedkovia, môže byť vlastne opis jeho samého. Engström mal na sebe tmavý kabát a čiapku so šiltom.“

			Engström zároveň políciu informoval, že sa chystá na lyžovačku, a nechal číslo, na ktorom ho môžu zastihnúť, ak by s ním ešte pred návratom potrebovali hovoriť.46

			O pár hodín neskôr mu Roland Bergström zavolal a informoval ho, že je na ceste do Skandie skontrolovať čas odchodu. „Ďakujem vám, kadekto to teraz odo mňa chce,“ odvetil Engström.

			Bergströmovi povedal aj to, že si ho mohli pomýliť s páchateľom, a že informácie o tmavom kabáte a čiapke so šiltom, o čom na tlačovej konferencii informoval Holmér, vlastne opisovali jeho samého.

			„Takto som bol oblečený ja, preto som sa za nimi rozbehol. Chcel som ich upozorniť, že majú nesprávny opis,“ povedal Engström. Policajtov však nestihol dobehnúť a pretože zmeškal už aj posledné metro domov, vrátil sa späť do práce.

			Roland Bergström si v Skandii overil, že Engström odišiel z práce o 23.20. Pre istotu si správnosť nastavenia hodín na čítačke skontroloval na telefónnom čísle hlásiacom aktuálny čas a zistil, že hodiny vo firme šli o minútu napred. Engström teda z práce odišiel o 23.19, asi dve minúty pred vraždou. Celé to nedávalo zmysel. Vchod do Skandie sa nachádzal len päťdesiat metrov od miesta činu, vzdialenosť sa dala prejsť za pár sekúnd.

			Bergström Stigovi zavolal a informoval ho o svojom zistení. Spýtal sa ho, či náhodou po odpípnutí vstupnej karty ešte neprehodil pár slov so zamestnancami vrátnice. Tým by sa dalo vysvetliť, prečo mu to celé trvalo tak dlho. „Nie, šiel som rovno von,“ odvetil.

			Spoločne sa zamysleli, kedy sa asi Stig mohol ocitnúť na Sveavägen. Mohlo to byť najneskôr okolo 23.20.

			Páni sa už po tretíkrát v ten deň rozlúčili. U Bergströma situácia vyvolala ešte viac otázok. Prečo Stig nechcel, aby o čase odchodu informoval políciu? Ako je možné, že Engström ako člen Umiernených a navyše dlhoročne aktívny v komunálnej politike nespoznal Olofa Palmeho? A v neposlednom rade, ako mohli Engströma už v sobotu doobedu prenasledovať novinári. Odkiaľ by vedeli, že bol na mieste činu?

			V ten deň na stanici súdneho lekárstva v Solne sa uskutočnila pod vedením primára Milana Valveriusa Palmeho pitva. Lekár konštatoval, že smrteľná guľka trafila premiéra do chrbta, priamo medzi lopatky. Strelná rana viedla mierne zhora dolu, asi v 10- až 15-stupňovom uhle, sprava doľava.

			[image: ]

			Po prvej tlačovej konferencii v sobotu kontaktoval Stig Engström políciu.

			Guľka roztrieštila piaty hrudný stavec a následne pretrhla priedušnicu a srdcovnicu. Potom sa vzpriečila a v tejto polohe rozbila hrudnú kosť a nakoniec vyšla z tela von.

			Olof Palme zomrel na následky vnútorného a vonkajšieho krvácania a po vdýchnutí veľkého množstva krvi do pľúc. Smrť nastala takmer okamžite.

		

	

3. KAPITOLA

Falošná stopa

V ranných nedeľných novinách sa už písalo, že polícia disponuje podrobnejším opisom páchateľa, ktorý sa zakladal na pozorovaní Mårtena Palmeho po návšteve kina. Podľa tejto verzie bol muž z Grandu a vrah tá istá osoba. Ešte stále platilo, že páchateľom je štyridsiatnik, vysoký približne 180 centimetrov, silnej postavy, s mohutnými ramenami. Podľa viacerých svedkov pôsobil „zavalito“. K opisu oblečenia pribudol ešte jeden detail: muž mal okuliare s oceľovým rámom.47

Nórsky denník Aftenposten zachytil v Svenska Dagbladet meno svedka Stiga Engströma a cez telefón s ním urobil rozhovor. Už aj Nóri sa tak dozvedeli o rozvinutejšej verzii Engströmovho príbehu, podľa ktorej sa rozprával s Lisbeth Palmeovou, začul, že páchateľ mal na sebe modrú prešívanú bundu a že sa nakoniec rozbehol za policajtmi, aby ich o vrahovom oblečení informoval. Tentokrát historku ešte trochu okorenil. Údajne cítil, ako sa Palmemu postupne spomaľuje pulz.48

Engströmovi venovali pozornosť aj noviny Göteborgs-Tidningen. V rozhovore pre večerník tvrdil, že si všimol, ako „Lisbeth Palmeová pobehuje po ulici a zastavuje autá, aby zavolali sanitku. Určite zastavila takých dvadsať áut.“

Švédsky národ prvých pár dní po vražde pozorne sledoval médiá. Hans Holmér na pravidelných tlačových konferenciách vždy zhrnul najnovšie zistenia a žiadal verejnosť o pomoc. Na nedeľňajšej tlačovke predstavil teóriu, že páchateľ manželov sledoval už od domu a že vražda bola veľmi dôkladne naplánovaná.

Podľa Holméra páchateľ pravdepodobne unikol schodmi na konci Tunnelgatan a hore sa pustil krížom cez Malmskillnadsgatan až po ulicu David Bagares gata a potom dolu k Smala gränd, Snickarbacken a Birger Jarlsgatan cez kopec. Možno ho pri tom niekto videl, apeloval Holmér na obyvateľov.

Zatiaľ čo Holmér viedol tlačovku, náhodný chodec našiel druhú guľku. Ležala za stĺpom na chodníku, len osem metrov od miesta činu, blízko mreží vchodu do metra na ulici Tunnelgatan.

Kriminalistickí technici rýchlo zistili, že je to rovnaký náboj, aký sa našiel deň predtým. Išlo o druh kalibru .357 prerážajúci železo, laicky povedané Magnum. Počet rýh na nábojoch prezrádzal, že ich vystrelil revolver značky Smith & Wesson.

Vo večernom vysielaní televíznych novín povedal Holmér reportérovi Matsovi Hådellovi o novom náleze a aj to, aký typ revolveru páchateľ pravdepodobne použil. Holmér potom prekvapil inou čerstvou informáciou, založenou na svedectve Yvonne Nieminenovej z brunkebergského návršia: „Ďalším dôležitým detailom je to, že páchateľ v jednej ruke držal malú pánsku tašku s rozmermi asi 15 krát 20 centimetrov. Niečo ako taška na zápästie. Myslíme si, že v nej ukryl zbraň.“

Reportér Hådell sa toho z Holméra snažil dostať čo najviac: „Hovoríte, že vražda bola dôkladne naplánovaná, no vinu za ňu zatiaľ nikto neprevzal. Čo z toho usudzujete?“

„Pri vyvodzovaní záverov musíme byť v tejto chvíli veľmi opatrní. Teórií je viacero,“ odvetil Holmér.

„Znamená fakt, že sa k činu zatiaľ nik neprihlásil, že za vraždou nie je organizovaná skupina?“

„Možné to je, no ani tento variant nevylučujeme,“ povedal šéf štokholmskej polície.49

Fakt, že krajský policajný riaditeľ Hans Holmér sa o vražde vyjadroval všade, kadiaľ chodil, a že svedkovia v médiách bez zábran rozprávali, čo zažili, sťažoval prácu bežným policajtom z oddelenia násilnej kriminality, ktorí vykonávali operatívnu prácu: zbierali podnety verejnosti, pátrali po stopách a viedli vypočúvania. Vyšetrovanie viedol človek, ktorému chýbali skúsenosti s objasňovaním vrážd, no ktorý na seba aj napriek tomu zobral úlohu vedúceho pátrania, predbežného vyšetrovania a šéfa polície v jednej osobe.

Holmér okolo seba bez akéhokoľvek premysleného plánu zhromaždil skupinu pozostávajúcu zo šéfov oddelení, ktoré sa na vyšetrovaní vraždy mali podieľať: šéfa štokholmskej kriminálky Hansa Wranghulta, vedúceho pátracieho oddelenia Stiga Lennarta Petterssona, šéfa oddelenia násilnej kriminality Nilsa Lindera a veliteľa oddelenia kriminalistickej techniky Wincenta Langeho. K nim si ešte prizval šéfa Národnej kriminálky Tommyho Lindströma a šéfa Tajnej služby P. G. Nässa, ako aj zástupcu z ministerstva spravodlivosti Klasa Bergstranda, ktorý to mal zastrešovať politicky.50

Táto takzvaná Palmeho skupina sa stretávala dvakrát denne. Stretnutia, na ktorých preberali nové nápady a teórie, boli riadne zapisované a nahrávané. Perspektív bolo mnoho, a tak hrozilo, že na gro policajnej práce, samotné pátranie, nezostane čas.

Holmér navyše vytvoril ešte užšiu skupinku ľudí, kam patrili iba Wranghult, Stig Lennart Pettersson a Lindström. A určité citlivé vyšetrovacie opatrenia Holmér jednoducho vykonával sám.51

Otázka vedenia vyšetrovania sa čoskoro stala jablkom sváru.

Prokurátor K. G. Svensson, ktorý by za normálnych okolností viedol prípravné vyštrovanie, musel bojovať o vplyv nad ním. Pozíciu mu komplikovalo aj to, že Holmér bol v čase takzvanej IB-aféry pravou rukou vlády a zároveň sa kamarátil so sociálno-demokratickým vydavateľom Ebbem Carlssonom, ktorý mal na ministerstve veľký vplyv.

Nadišiel pondelok a tým aj prvý pracovný deň po vražde premiéra. Na väčšine pracovísk bola udalosť témou rozhovorov číslo jeden. Inak to nebolo ani v Skandii, koniec koncov vražda sa stala hneď za rohom. Navyše jeden zo zamestnancov sa nachádzal na mieste činu a bol s ním aj rozhovor v novinách.

Stig Engström bol vo firme známy. Jednak preto, že tam už ako grafik a dizajnér pracoval veľmi dlho, jednak mal na starosti rôzne dôverné úlohy. Pracoval aj s internými informáciami a touto cestou sa zoznámil s mnohými kolegami.

Jeden z kolegov, ktorý si od grafikov často zvykol požičiavať vybavenie, si pamätá na ich prvé stretnutie po vražde. Muž do práce dochádzal zo severného Švédska a v to pondelkové ráno dorazil na Hlavnú stanicu skorým vlakom. Víkend si neužil, vražda premiéra ho veľmi vzala.

„Do Skandie som prišiel niekedy medzi siedmou a ôsmou ráno. Vošiel som dverami na rohu Luntmakargatan a Tunnelgatan. Cestou hore som šiel popri Engströmovej kancelárii a chcel som ho len krátko pozdraviť.“

Už sa chystal vstúpiť, keď tu začul, že Engström telefonuje. Zastavil sa pred pootvorenými dverami a náhodou si rozhovor vypočul.

„Engströma rozčúlil opis páchateľa, ktorý zanechali iní svedkovia. Išlo vlastne o opis jeho samého. Osobu, s ktorou sa zhováral, sa o tom všetkými silami snažil presvedčiť.“

Kolega mal pocit, že Engström hovoril s niekým z polície, no žiaden takýto rozhovor nie je zaznamenaný, takže na druhom konci musel byť niekto iný.

„Nebol to rozhovor s novinárom, ale ani výsluch,“ spomínal kolega. „Veľmi ma to rozrušilo, no nikdy som o tom so Stigom ani s nikým iným v Skandii nehovoril.“52

Ďalší človek, ktorý mal dôvod zbystriť pozornosť, bol mladý praktikant Fredrik Thelin. Pochádzal zo stredného Norrlandu, kde býval s rodičmi, a v Skandii bol na praxi. Týždeň pred vraždou bol jeho vedúcim práve Stig Engström. Teraz mal nad ním mať dozor niekto iný, Engström mal predsa naplánované voľno. Namiesto toho však prišiel do práce a mal toho veľa na srdci.

„Hovoril, ako sa rozbehol za páchateľom, no nedostihol ho,“ opisoval Thelin. „Jeho rozprávanie ako aj to, že bol tak blízko udalostí, mi prišlo veľmi vzrušujúce.“

Podľa Thelina chodil Stig po firme a o príbeh sa podelil s každým, kto si ho chcel vypočuť. Veľa toho v práci nestihol, čo vlastne neprekážalo. Engström mal predsa dovolenku.

„Pamätám si, že povedal: ‚Už nebudem môcť nosiť moju obľúbenú čiapku‘. Páchateľ mal predsa na hlave čiapku so šiltom.“

Ako dlho sa Stig Engström zdržal na pracovisku, kým neodišiel na lyžovačku, si po toľkých rokoch už praktikant Thelin nespomína. Pamätá si však, že Engström dosť pil.

„Bol to taký vnútorný pocit. Mal som ho aj pri iných ľuďoch, ktorých som dobre poznal a o ktorých som vedel, že pijú.“53

Jeden z manažérov Skandie si tiež pamätá, čo Engström o dramatických udalostiach na Sveavägen hovoril: „Stig predsa páchateľa prenasledoval hore schodmi až na Malmskillnadsgatan. Táto verzia sa zažila aj v Skandii, pamätám si to dodnes.“54

Takéto znenie Engströmovho rozprávania, a síce ako sa rozbehol za páchateľom, keď mu Lisbeth Palmeová naznačila únikovú cestu, si pamätajú aj jeho priatelia a exmanželka.

Zatiaľ čo Engström oddychoval na lyžovačke v Idre, Palmeho skupinu čakalo náročné obdobie. Museli spracovať stohy svedeckých výpovedí. Výsluchy z vražednej noci a tej nasledujúcej boli len zbežné a niektoré ani nenahrali. Preto museli všetkých predvolať znova. Niektorí kľúčoví svedkovia ako Yvonne Nieminenová a Stefan Glantz sa im v dokumentoch stratili a museli sa dokonca sami prihlásiť, aby ich znovu vypočuli.

Keď sa ukázalo, že fyzické dôkazy sú veľmi chabé, pod veľkým tlakom sa ocitli najmä kľúčoví svedkovia. Vôľa pamätať si viac a pomôcť tak polícii prípad rozuzliť viedla k tomu, že niektorí vypovedali úplne inak ako počas prvého výsluchu. Niektorých svedkov vypočúvali v stave hypnózy, aby v nich vyvolali viac spomienok.

Situácia jednoducho nebola ideálna. Základným pravidlom psychológie svedkov je, že prvé vyjadrenia hneď po zločine sú najcennejšie. Pamäť sa dá jednoducho ovplyvniť a čím viac toho svedok videl, počul a čítal, tým je riziko ovplyvnenia väčšie. Očití svedkovia tiež nie sú príliš dôveryhodní, najmä ak sa udalosti zomleli rýchlo a prítomní sa na ne nesústredili priamo. Dva týždne po vražde, keď vypočúvali učiteľa hudby Ingeho Moreliusa, ktorý v ten večer sedel v nedbalo zaparkovanom aute Opel Rekord na druhej strane Sveavägen, na tento problém sám poukázal: „Veľa sa o tom už popísalo v novinách.“ Kriminalista vedúci výsluch námietku zľahčil slovami: „Na to teraz nemyslite.“

Potom sa odohralo presne to, čoho sa Morelius obával. Deň po vražde uviedol, že páchateľ manželov Palmeovcov „dobehol“, no keď mal svoje rozprávanie zopakovať, povedal, že vrah si na nich počkal na rohu Skandie. Na tretíkrát sa celé svedectvo ešte viac nafúklo a pribudli ďalšie a ďalšie informácie. Podobný fenomén sa opakoval pri väčšine svedkov.55

Svedecké výpovede sa líšili hlavne v detailoch. Vezmime si napríklad otázku toho, čo mal páchateľ na hlave: „bez pokrývky hlavy“, uviedol šofér dodávky značky Chevrolet; „pletenú čiapku“, tvrdil Björkman vracajúci sa z firemnej oslavy; podľa taxikára Delsborna mal na hlave „niečo medzi pánskym klobúkom a čiapkou, akú nosil Sherlock Holmes“; pracovník archívu Jeppsson, ktorý mal najlepšiu šancu páchateľa vidieť, zas povedal, že „čiapku so šiltom“. Zároveň bolo zrejmé, že všetci svedkovia opisovali tú istú osobu.

Keď vezmeme do úvahy všetky svedecké výpovede ako celok, opis páchateľa bol prekvapivo jednotný: tmavá trojštvrťová bunda alebo kabát, tmavé nohavice a tmavé poltopánky. Páchateľ bol skôr silnejšej ako chudšej postavy. Výška sa dala určiť jednoducho. Analýza uhlu výstrelu na Palmeho chrbát naznačovala, že by mal byť vysoký asi 180 centimetrov.

Problematické však bolo, že vrahovu tvár nedokázal opísať nikto. Prítomní sa sústredili skôr na raneného muža prípadne zbraň. Keď sa svedkovia zamerali priamo na páchateľa, bol už na úteku.

Lisbeth Palmeová počas vražednej noci vypovedala veľmi stroho. V sobotu sa trochu pozviechala, no podľa zápisnice z výsluchu si nevšimla ani zbraň, ani tvár páchateľa. Slabinou v tejto súvislosti bolo to, že nedovolila, aby sa výsluch nahrával. Nechcela sa ani zúčastniť na rekonštrukcii vraždy. Ako Hans Holmér, tak aj prokurátor K. G. Svensson pochybovali, že by sa Lisbeth za tých pár sekúnd vôbec stihla páchateľovi pozrieť do tváre.56

Už 4. marca vyhlásil Hans Holmér odmenu 500 000 švédskych korún tomu, kto by mal tip vedúci k vyriešeniu vraždy. O niekoľko dní neskôr stavili vyšetrovatelia na divokú kartu a zverejnili páchateľov identikit. Zakladal sa na svedectve ženy, ktorá si na brunkebergskom návrší, kdesi na pravdepodobnej únikovej trase páchateľa, všimla podozrivého muža. Ako čas pozorovania, tak aj vzdialenosť od miesta činu však znamenali, že toto svedectvo nebolo veľmi dôveryhodné. Pri prezentovaní identikitu Hans Holmér aj tak vyhlásil: „Zverejnením identikitu nemáme čo stratiť, práve naopak.“

Od tejto chvíle žila verejnosť v domnienke, že páchateľom je mladší, vychudnutý, tmavovlasý muž južanského vzhľadu. Políciu doslova zaplavili podnety verejnosti ohľadom ľudí, ktorí sa naňho podobali. Identikit zároveň spôsobil, že sa osoby, ktoré sa obrázku nepodobali, stali pre políciu menej zaujímavými. Existovalo aj riziko, že podobizeň ovplyvní aj očitých svedkov: keď sa naše vlastné zážitky zmiešajú s ďalšími informáciami, je podľa psychológie svedkov časom čoraz zložitejšie tieto dve strany odlíšiť. Zrazu sa všetko môže javiť ako niečo, čoho sme boli sami svedkami.

Po zverejnení identikitu páchateľa 8. marca sa vyšetrovateľom ozvala Lisbeth Palmeová. Obrázok sa nepodobal na tvár vraha, ako si ju vybavovala ona: „Mala pocit, že muž na Tunnelgatan mal o niečo plnšiu tvár ako ten na obrázku. Zdalo sa jej, že črty tváre, nos a ústa, mal rovné. Krátky krk by sa dal vysvetliť pokrčenými plecami.“57

Neskôr s ňou viedol výsluch aj Hans Holmér osobne a pribudli ďalšie podrobnosti: „Páchateľ mal uprený pohľad a svetlé oči. Mal výrazné lícne kosti, krátky krk a skrčené plecia. Pôsobil zavalitým dojmom. Oblečenú mal tmavomodrú bundu, nie do pása, ale ani nie príliš dlhú, a tmavé nohavice. Rifle to neboli.“ Pani Palmeová si ho všimla, ako šiel po ľavej strane k vysvietenému výkladu obchodu na rohu.

Potom sa obzrel, akoby sa chcel uistiť, či sa mu vražda podarila, a pokračoval ďalej uličkou. Lisbeth Palmeová má tiež pocit, že sa tam na chvíľu zastavil a civel na ňu.58

Problémom v tejto svedeckej výpovedi bolo, a na to upozornil neskôr Hans Holmér aj prokurátor Svensson, že si Lisbeth, zdá sa, pomiešala rôzne fragmentárne dojmy a vzhľad páchateľa s najbližším svedkom Andersom Björkmanom.





	
	


	
		Vážení čtenáři, právě jste dočetli ukázku z knihy  Nepravdepodobný vrah: Muž zo Skandie a vražda Olofa Palmeho.
 
		Pokud se Vám líbila, celou knihu si můžete zakoupit v našem e-shopu.
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